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Aktualita      
      V březnu 2011 proběhlo Sčítání lidu, domů a bytů 2011. ČSÚ postupně 

zveřejňuje výsledky na svých stránkách. Všechna data by měla být definitivně 

zpracována až ve druhém pololetí 2013. Z předběžných dat, která jsou již známá za 

obec Trboušany, jsem vybrala následující. Zároveň uvádím jejich srovnání 

s minulými dvěma sčítáními. Podrobné údaje jsou k dispozici na internetové adrese 

Českého statistického úřadu www.czso.cz.   

Statistická položka 2011 2001 1991 

Obyvatelstvo celkem 330 355 359 

Muži 155 165 169 

Ženy 175 190 190 

Žijící v Trboušanech od narození 209 227 233 

Věk 0 – 14 let 43 58 88 

Věk 15 – 64 let 237 243 227 

Věk 65 a více let 50 54 44 

Svobodní muži 73 74 - 

Svobodné ženy 70 72 - 

Ženatí muži 69 79 90 

Vdané ženy 72 81 89 

Rozvedení muži 6 6 - 

Rozvedené ženy 9 9 - 

Ovdovělí muži 7 5 - 

Ovdovělé ženy 24 28 - 

Základní vzdělání vč. zatím neukončeného 54 106 117 

Střední vzdělání bez maturity (vyučení) 121 121 108 

Střední vzdělání s maturitou 73 60 35 

Vysokoškolské vzdělání 28 9 10 

Bez vzdělání 4 1 1 

Obydlené domy 98 96 98 

Neobydlené domy 26 21 15 
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Obydlené domy vytápěné plynem 81 89 - 

Obydlené domy vytápěné elektřinou 3 4 - 

Obydlené domy vytápěné dřevem 11 6 - 

Obydlené domy vytápěné uhlím 3 5 - 

 

Slovo starosty 
      Dnes bych se chtěl zmínit o skládce v bývalé cihelně, která je určena pouze pro 

uložení stavební suti. Využívat ji může pro své potřeby jen obec a místní občané, 

čímž se samozřejmě bráníme jejímu rychlému zavezení, které by okamžitě nastalo. 

Ukládání stavebního odpadu však není zdarma, jak se někteří snad mylně domnívají. 

Údržba skládky a shrnování stojí obec nemalé finanční prostředky, proto je Obecně 

závaznou vyhláškou č. 4/2009 stanoven způsob nakládání se stavebním odpadem. 

Plné znění této vyhlášky je k dispozici na obecním úřadě nebo na veřejné 

elektronické desce. Cena za uložení 1 m
3
 byla projednána a schválena 

zastupitelstvem a činí 200 Kč. 

      Vzhledem k tomu, že skládka není oplocená a není pod stálým 

dozorem nějakého správce, najdou se občas chytráci, kteří uvažují po 

svém. Chtěl bych upozornit, že obec se musí v takovýchto případech 

bránit. Pokud občan nepřijde na OÚ řádně zaplatit poplatek za uložení 

stavebního odpadu a bude znám traktorista, který odpad vezl, bude 

poplatek vymáhán po něm. 

      Kromě stavebního odpadu sem někteří občané vozí také větve a dřevo, což se dá 

zužitkovat i jiným způsobem, než je uložení na skládku. Uvědomme si, že po 

zavezení cihelny budeme muset stavební odpad odvážet na skládky daleko 

vzdálenější a dražší. 

      V závěru bych se chtěl ještě vrátit s poznámkou ke slavnosti Vinobraní a úklidu 

v obci. Na vesnici platívala vždy na rozdíl od měst jakási nepsaná pravidla. Jedním 

z nich bylo a snad ještě je, že lidé udržují veřejná prostranství kolem svých domů. 

Dnes však můžeme vidět stále více domů, kde veškerá starost a ochota končí 

venkovní zdí nebo plotem. To co je veřejné a nemůže z toho být žádný osobní 

prospěch, je nezajímavé a nehodné jakékoliv námahy. Obec nemá takové finanční 

prostředky, aby mohla zajistit sekání a čištění všech veřejných prostor, a tak asi ještě 

dlouho budeme vídat krásně upravené záhonky, které lemuje vysoká lebeda. Na 

druhou strany bych chtěl o to víc poděkovat občanům, kteří si kolem domů udržují 

pořádek. Takových je zatím většina. Mnozí se také nezištně starají i o nějaký další 

kus veřejného prostranství, z čehož mám, zvláště v dnešní době, upřímnou radost.     

     Vítězslav Korber, starosta obce 

Z jednání zastupitelstva 
Zasedání zastupitelstva obce 4/12, 29. 6. 2012  (Přítomno 9 členů zastupitelstva) 

* Bylo schváleno rozpočtové opatření č. 4/12 – povýšení P a V o 12 tis. Kč. 

* Zastupitelé schválili Zprávu o uplatňování územního plánu obce Trboušany 

zpracovanou Ing. Evou Skálovou z MÚ Ivančice. 

* Zastupitelé schválili Závěrečný účet obce za rok 2011 včetně Zprávy o výsledku 
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přezkoumání hospodaření za rok 2011 se závěrem „Bez výhrad“. 

* Starosta seznámil zastupitele se Závěrečným účtem DSO Vodovod Pravlov za rok 

2011. 

* Byla projednána nabídka společnosti AVE odpadové hospodářství, s.r.o. na svoz a 

likvidaci odpadů pro období 2012/2013. Vzhledem k tomu, že už by nebylo možné 

dodržet smluvně ujednanou výpovědní lhůtu se současnou firmou SITA CZ a.s., je 

tato nabídka v současnosti bezpředmětná. 

* Zastupitelé odsouhlasili smlouvu se společností E-ON na úhradu 4 přípojek 

k novým RD, které hradili kupující při prodeji pozemku (12 500 Kč za 1 odb. místo). 

* Zastupitelé zamítli žádost o prodej stavebního pozemku p. č. 481/16 zájemcům 

z Brna. 

* Zastupitelstvo schválilo zrušení odběru tištěných Sbírek zákonů ČR od roku 2013. 

* Byl odsouhlasen prodej zbytku štěrku u přísálí panu Hodovskému. 

* Starosta a místostarosta zajistí opravu veřejného rozhlasu na ulici k bývalému JZD.  

 

Zasedání zastupitelstva obce 5/12, 3. 9. 2012  (Přítomno 8 členů zastupitelstva) 

* Bylo schváleno rozpočtové opatření č. 5/12 – doplněn účelový znak u výdajové 

položky dotace v knihovně. Výše rozpočtu se nemění. 

* Bylo schváleno rozpočtové opatření č. 6/12 – povýšení rozpočtu o 2 000 Kč a 

přesuny mezi výdaji. 

* Na základě znovu doručené žádosti na prodej stavebního pozemku p. č. 481/16 a 

osobního jednání se zájemci schválili zastupitelé zveřejnění záměru pozemek prodat. 

* Zastupitelé odsouhlasili podpisy Smluv o právu stavby – sjezd a vodovodní 

přípojka k RD na pozemku p. č. 454/37 a 454/38. Žadatelé zároveň předložili 

k nahlédnutí projektovou dokumentaci. 

* Při auditu nám bylo vytknuto, že obecní pozemky jsou zastavěny stavbami jiných 

vlastníků. Obci bylo uloženo tento stav vyřešit prodejem nebo směnou. Vzhledem 

k tomu, že se jedná o malé výměry, rozhodli se zastupitelé pro prodej pozemků a 

schválili prodejní cenu 150 Kč za m
2
. Zároveň odsouhlasili zveřejnění záměru prodat 

pozemky p. č. 348, p. č. 352, p. č. 57, p. č. 127, p. č. 136 a p. č. 264.  

* Plánovaný přístřešek za přísálím by měl mít podle měření jen 5% sklon střechy, 

což je málo. Je třeba rozhodnout, zda snížit průjezdnou výšku nebo jako krytinu 

zvolit jiný plech. Zastupitelé rozhodli snížit průjezdnou výšku.  

* Zastupitelé se seznámili se Zásadami územního rozvoje Jihomoravského kraje. 

V rámci vyjádření obce k tomuto dokumentu bude odeslán požadavek snížit 

ochranné pásmo k novému vedení vysokého napětí ze 400 m na 50 m, což je 

dostačující vzdálenost navrhovaná pro tyto účely rozvodnými závody. Navrhovaná 

vzdálenost by totiž zasahovala až na území obce a komplikovala získávání 

stavebních povolení.  

* Zastupitelé odsouhlasili výsledek finanční kontroly na OÚ, při které nebyly 

zjištěny žádné nedostatky, a nebyla navržená žádná nápravná opatření. 

* Zastupitelé odsouhlasili výsledek veřejnosprávní kontroly v MŠ za první pololetí 

2012, při které nebyly zjištěny žádné nedostatky, a nebyla navržena žádná nápravná 

opatření. 
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* Firma MEGATRONIC s.r.o. poslala na obec návrh na výpočetní techniku do 

knihovny. Do příštího zasedání bude nabídka zvážena z hlediska ceny a technických 

parametrů. 

* Zastupitelé zamítli podpis Smlouvy o zajištění výkonu pečovatelské služby 

městem Ivančice z důvodu ukončení její potřebnosti. Zároveň schválili úhradu 

vynaložených nákladů za poskytnuté služby městu Ivančice. 

* Manželé Kučírkovi zrušili svou žádost o prodej stavebního pozemku. 

* Vlastník stavebního pozemku p. č. 454/22 tento pozemek prodal i přes nesouhlas 

obce. Zastupitelé se seznámili s právním rozborem, který vypracoval oslovený 

právník a souhlasí s jeho navrženými kroky. 

* Znovu byla podána žádost o dotaci na výstavbu kanalizace. Vybraní příjemci 

dotace by měli být známí v listopadu. 

* Na základě doporučení JUDr. Chládkové budou do nových kupních smluv 

vkládány sankce ve výši 500 tis. Kč. 

* Na Krajský úřad, správce přírodní památky V Olších, a odbor životního prostředí 

v Ivančicích bude odeslán upozorňující dopis, že Olše nejsou udržovány, a stromy 

kolem cest ohrožují bezpečnost. 

* Výstavba obrubníků kolem cesty v nové bytové zástavbě pod obcí bude provedena 

v roce 2013.  

  

Další sdělení obecního úřadu  
      Kontejner na velkoobjemový odpad bude přistaven na prostranství za obchodem 

v termínu 2. 11. – 5. 11.2012. 

      Sběr nebezpečného odpadu bude u obecního úřadu 27. 10. (sobota) od 10 do 11 

hodin.  

      V tělocvičně pod přísálím se koná každé úterý v 19 – 20 hodin cvičení pod 

vedením nové cvičitelky paní Martiny Procházkové z Jezeřan – Maršovic. Cvičení je 

určeno pro ženy a dívky všech věkových kategorií. Přijďte si to vyzkoušet. 

      Děkujeme judistům, kteří o prázdninách udělali úklidovou generálku v 

tělocvičně pod přísálím. Vyspravili vypadané omítky, prostor vymalovali a uklidili.  

      Ve dnech 12. a 13. 10. 2012 se uskuteční volby do Senátu a do krajských 

zastupitelstev. V okrese Brno – venkov to budou jenom volby do krajských 

zastupitelstev. Volební místnost bude v bývalé hospodě. V pátek bude možno volit 

od 14 do 22 hodin, v sobotu od 8 do 14 hodin. 

      Mateřská škola Trboušany děkuje za papír, který jste ke školce přinesli o 

posledním sběru v měsíci září. Zároveň sděluje, že pravidelné sběry papíru budou 

pokračovat. Termín dalšího sběru, bude včas vyhlášen místním rozhlasem. 

 

 Knihovna  

  V knihovně se po prázdninách znovu těšíme na Vaši návštěvu. POZOR! 

Vzhledem ke studijním povinnostem naší knihovnice musí být změněna výpůjční 

doba. Od října to bude vždy ve čtvrtek od 17 do 19 hodin. V pátek 28. září je státní 

svátek, knihovna bude zavřená.  
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  Okénko pro děti – hádanka: 
  Patří ti to,  

      ale tvoji přátelé to používají víc než ty.  

           Co to je? 

             

                                

 Za správnou odpověď je v knihovně připravena odměna a těšíme se na nějaký 

nový obrázek. 

Přijďte si vypůjčit  
V knihovně je k dispozici nový výpůjční fond, z něhož Vám nabízíme například:  

Kritický bod (R. Cook), Kóma (R. Cook), Když divadlo sundá masku (I. Fuchsová), 

Letopisy královské komory (V. Vondruška), Chaloupka na vršku (Š. Váchová), ….  

 

Připravované kulturní dění  
      Na 27. 10. plánuje MŠ pro děti Loučení se sluníčkem a ukládání broučků do 

skulinek na přečkání zimy. Od MŠ půjde lampionový průvod na hřiště, kde bude 

připraven táborák, opékání špekáčků a pro odvážné stezka odvahy s pokladem   

 17. 11. pořádá chasa Kateřinskou zábavu. O hudební doprovod se postará kapela 

Fantastic band, kterou jste si mohli poslechnout již minulý rok. Všechny slečny i 

paní se těší na dámskou volenku.     

 5. 12. v podvečerních hodinách bude obcí procházet Mikuláš doprovázený 

anděly a rojem čertů. Ti překontrolují, zda děti splnily loňské sliby. 

Pozvánka k sousedům 

 29. 9. a 30. 9. pořádá chasa z Jezeřan-Maršovic Václavské hody. Hraje DH 

Zlaťulka z Podluží. Za zmínku jistě stojí i jejich místní kroj obnovený podle 

historických pramenů. 

 24. 11. zve myslivecké sdružení z Nových Bránic na Poslední leč s vyhlášenou 

zvěřinovou kuchyní.   

 

Ze života v obci 
Nohejbalový turnaj 

      Na zdejší hřiště se v sobotu 4. 8. od časného rána sjížděly špičkové 

týmy, aby si porovnaly síly při nohejbalovém turnaji. Z celkového počtu 

20 mužstev  zvítězil  v  napínavém  finále  tým  „Nekopnem si“ z Hlíny. 

2. a 3. místo obsadili nohejbalisté z Dolních Kounic, týmy „Lupeto“ a 

„Konus“.  

      Akce pokračovala večerní rockovou zábavou se skupinami Merlin, 

Kabát tribute a Vztahy.  

 

XLVI. Trboušanské vinobraní 
      V sobotu 8. 9. jste mohli za tónů vynikající DH Ištvánci okusit první 

plody vinic, zahrad a sadů, ochutnat burčák či uzenou cigáru a bavit se až 
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do ranních hodin. Jelikož všechna koňská spřežení v okolí měla letos jiný program, 

sáhlo se po modernějším řešení – vážení policisté a zloděj byli vezeni traktůrkem 

Terra. Kromě těchto aktérů šlo v průvodu 14 krojovaných párů.   

      Chasa by ráda tímto poděkovala všem, kteří jim při velmi náročném a 

komplikovaném chystání pomohli! Ať už radou, pomocí při stavění máje, prodejem 

hroznů, poskytnutím prostor pro výrobu burčáku, zapůjčením traktorů, vleček, či 

samotným prodejem o slavnosti. Vinobraní je považováno za nejkrásnější svátek 

obce, a proto za pomoc děkujeme. Bez Vašeho přispění by to snad dnes již ani 

nebylo možné zvládnout.  

 

Oddíl JUDO 
       Ve dnech 15. - 16. 9. 2012 se v Brně konal XXI. ročník mezinárodního turnaje v 

JUDO, kterého se účastnilo 1063 judistů ze 132 klubů a deseti zemí, včetně pátého 

muže z londýnské olympiády Pawla Zagrodnika, reprezentujícího polskou Bytom.        

      Mladý judista z Trboušan, Tomáš Badin, se na tomto nejprestižnějším turnaji v 

ČR neztratil, předvedl bojovné judo a skončil na výborném 9. místě. S vítězem 

kategorie do 60 kg starších žáků, rusem Yankovskym, remizoval a nebýt zaváhaní v 

opravných bojích, mohl dosáhnout na medaile. Přejeme Tomášovi mnoho úspěchů v 

dalších turnajích a na Přeboru ČR, který se uskuteční v listopadu 2012 v Chomutově.  

     Judo je krásný olympijský sport. Zaujal milióny lidí na celém světě. Přináší 

uspokojení nejen těm, kteří ho provozují, ale i divákům. Judo je sportem, kde najde 

uplatnění mládež, ale i lidé v pokročilém věku, a to bez ohledu na tělesnou výšku a 

váhu. Vzniklo v Japonsku v r. 1882, jeho zakladatelem je profesor Jigoro Kano, 

který jej vytvořil z vybraných chvatů starých bojových umění a přizpůsobil techniky 

tak, aby nedocházelo k úrazům a zbytečným zraněním. Po letech pečlivého studia, 

hloubavých úvahách, založil vlastní školu, kterou nazval KODOKAN-JUDO. 

Vzhledem k jeho pozitivnímu, preventivnímu a výchovnému vlivu bylo judo 

postupně zavedeno do školského systému v Japonsku, ale také například ve Francii a 

Polsku. V českých zemích se judo objevilo počátkem dvacátého století a jako jeden 

z exotických sportů byl vyučován na VŠ v Praze. V současné době je judo v ČR na 

vysoké úrovni, o čemž svědčí úspěchy českých judistů na světových turnajích a 

postup tří sportovců na OH v Londýně. 

Rádi bychom Vás pozvali do svých řad: 

KDY?  každé pondělí, středa od 17.15 (pátek dle domluvy) 

KDE?  tělocvična pod obecním úřadem v Trboušanech 

KOHO RÁDI UVIDÍME: všechny zájemce ve věku od 6-100 let (nábor probíhá 

v průběhu celého roku) 

BLIŽŠÍ INFORMACE:      www.judokounice.eu    sajik@judokounice.eu 

              Telefon: 724 342 299 – Mgr. Michal Sajaš 

 

Historie mapování na Moravě (5. část) 

 Müllerova mapa zvětšená do měřítka 1 : 28 800 (popsaná v minulém čísle) se 

stala podkladem pro I. vojenské mapování - takzvané josefské (podle panovníka 

http://www.judokounice.eu/
mailto:sajik@judokounice.eu
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Josefa II.). Vznikalo v letech 1763 – 1785. Důstojníci vojenské topografické služby 

projížděli krajinu na koni a prováděli mapování metodou „a la vue“. Toto označení 

zní vznešeně, v překladu to však znamená „od oka“, pouhým pozorováním terénu 

bez využití trigonometrických bodů. Vzdálenosti se odměřovaly krokem nebo 

odhadem. Každý důstojník tak za léto zmapoval až 350 km
2
. Z toho je zřejmé, že 

kvalita byla nižší, zvláště v místech spojů mapových listů. Jednotlivé prvky na mapě 

byly barevně rozlišovány ručním kolorováním, aby šly snadno identifikovat. Není 

používán žádný výškopis. Na okraji každého mapového listu je soupis sídelních 

celků a u každého uveden počet měšťanů a sedláků, domkařů, koní. Naše obec je 

v mapě zaznačena pod názvem Bausche a uvedené počty jsou: měšťané a sedláci 30, 

domkaři 24, koně 29. Současně s kresbou map vznikal topografický popis, který 

obsahoval informace v mapě nezachycené. Například šířka a hloubka vodních toků, 

stav cest, zásobovací možnosti obcí, průchodnost lesů a močálů …        

      Význam I. vojenského mapování spočívá hlavně v podrobnosti, měřítku, 

vyčerpávajícím popisu a také v době zhotovení. Byla to doba největšího rozkvětu 

kulturní barokní krajiny a její nejvyšší diverzity. Je považováno za oficiální vznik 

české kartografie. 

      Výřez z mapového listu č. 89 Znázornění naší obce v mapě 
 

O počasí 
      „Svatá Anna - chladna z rána“ 

Na svatou Annu (26. 7.) se podle pranostik láme léto. V období od 24. 7. do 2. 8. 

přicházejí takzvaná anenská tepla. Charakterizují je vysoké teploty přes den a jasné 
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noci. Mezi denními a nočními teplotami jsou vysoké rozdíly. Z meteorologického 

hlediska to opravdu často platí. Většinou je to způsobeno jasnými nocemi, zvětšující 

se noční vlhkostí vzduchu a tvořením prvních ranních mlh. V tomto období můžeme 

zahlédnout padající hvězdy neboli létavice. Jsou to Perseidy.  

      Další přísloví také říká "Svatá Anna pšenku žala", což pro letošní žně platilo i v 

Trboušanech doslova. 

      Naměřené srážky v mm: 

Leden Únor Březen Duben Květen Červen Červenec Srpen 

31,4 7,6 4,0 19,8 17,5 74,7 61,6 58,9 

Nejvydatnější déšť přišel 6. 8. večer, kdy napršelo 23,4 mm.  

 

Společenská kronika 
 Blahopřejeme všem našim spoluobčanům, kteří ve čtvrtém čtvrtletí roku 2012 

oslaví významné životní jubileum.  

  

60 roků  Anna Chrástová, Jiří Dvořák, Marie Světlíková  

65 roků  Naděžda Salátová 

83 roků  Josef Kašparovský, Anna Badinová 

84 roků  Vítězslav Puttner 

86 roků  Vítězslava Korberová, Jarmila Kvasničková 

90 roků  Oldřich Jakš 

 

A zajímavost na konec 
     Všichni jsme slyšeli nebo četli, že 1. 9. 2012 končí éra výroby 

klasických žárovek. V domácnostech s nimi svítíme už 133 let. První 

žárovku dnešního typu rozsvítil Thomas Alva Edison 21. 10. 1879. Často 

proto bývá označován jako její vynálezce. Ale žárovky existovaly již před 

Edisonem. Autorství se nejčastěji připisuje německému hodináři 

Heinrichu Göbelovi v roce 1854. Edison ale zvládl technologickou výrobu 

žárovky a tím pádem její praktické využití a masové rozšíření. Nenáviděl 

matematiku a ke svým vynálezům docházel většinou cestou náhodných pokusů. Z 

původní Edisonovy žárovky však dodnes zůstal jen závit na patici. 

      První elektrické světlo v našich zemích měl Robertův cukrovar v Židlochovicích. 

Žárovky tu svítily již v roce 1880. Byl to jeden z nejmodernějších podniků té doby. 

Mimo jiné zde zavedli do praxe proces difúze, což byla pokroková novinka 

srovnatelná s vynálezem výroby kostkového cukru v cukrovaru v Dačicích. Prvním 

divadlem s vlastním elektrickým osvětlením v Evropě bylo Mahelovo divadlo v Brně 

v roce 1882. 

          Internetová encyklopedie Wikipedia 

Trboušanský zpravodaj je vydáván ve spolupráci se zastupitelstvem obce na náklady 

obce. S veškerými připomínkami, dotazy, nápady či příspěvky se obracejte na Obecní 

úřad nebo elektronicky na adresu trbousanskyzpravodaj@seznam.cz. 


